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Posa rumb a una millor tarifa 
i guanya el viatge de la teva vida.

NOVES TARIFES DE MÒBIL

Passa't a una de les noves tarifes i entra en 
el sorteig de tres vals de 3.000 € per viatjar 
a on vulguis.

https://www.andorratelecom.ad/telefonia-mobil/contracte/?utm_source=el_periodic_gif&utm_medium=banner&utm_campaign=noves_tarifes_mobil


3
Dijous, 30 de gener del 2025

Aquest dimarts, el fiscal gene-
ral Xavier Sopena va avançar du-
rant la roda de premsa d’obertu-
ra de l’any judicial que els delic-
tes de violació han augmentat 
un 53% i que els incidents contra 
la llibertat sexual han crescut en 
27 casos. Una xifra alarmant que 
obre la porta a la reflexió sobre 
la societat actual i que ha portat 
la presidenta de Stop Violènci-
es, Vanessa Mendoza, a pronun-
ciar-se sobre les possibles cau-
ses d’aquest increment. «Un dels 
factors que expliquen aquest 
augment és la major quantitat 
de denúncies», ha indicat Men-
doza a EL PERIÒDIC. Tot i valo-
rar positivament aquest avenç, 
ha lamentat que les denúncies 
només representen entre un 5% 
i un 10% de la realitat actual. 

Una de les principals recla-
macions de Stop Violències és la 
creació d’un jutjat especialitzat 
en violències sexuals al Princi-
pat. Segons Mendoza, a l’hospi-
tal «no hi ha un equip multidis-
ciplinari per atendre les violèn-
cies d’acord amb el Codi Lila», i 
ha denunciat que institucions 
clau, com la Policia, «no dispo-
sen d’equips especialitzats en 
violències». Altrament, ha des-
tacat la importància d’una bo-
na educació sexual, tot assegu-
rant que «actualment no estem 
oferint una formació adequada; 
no es tracta només d’ensenyar a 
posar un preservatiu, sinó tam-

Stop Violències alerta que actualment només entre un 5% i un 10% de les agressions es denuncien
EL PERIÒDIC

Una noia intervé durant la manifestació feminista pel 8M l’any 2023. 

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

bé d’aprendre a establir límits». 
Amés, ha insistit en la necessitat 
de realitzar estudis per recopilar 
dades reals, criticant que «el Co-
di Lila, sobre el paper, està molt 
bé, però sembla un protocol co-
piat i enganxat de Catalunya». 

Pel que fa als protocols d’ac-
tuació, la responsable de Salut 
Pública i Prevenció de la Creu 
Roja, Lara Kinder, ha detallat a 
aquest mitjà el funcionament 
dels punts liles per esclarir pos-
sibles dubtes envers ell. «En un 
primer moment, fem una dis-
tinció entre menors i majors 
d’edat», ha explicat Kinder, re-
marcant que, en els casos en 
què hi ha menors implicats, el 
primer pas és avisar la Policia 
o, en cas d’urgència, el SUM. Un 
cop activat el protocol, des dels 
punts liles es recorda a les vícti-
mes que poden contactar amb 
l’organització per rebre acom-
panyament durant el procés. .

Mendoza, contundent: «La majoria 
de casos no arriben a la justícia»

POSICIONAMENT ENVERS ELS CASOS DE VIOLÈNCIA SEXUAL

Augment de delictes per violació
Tema del dia

Interior analitza el Codi Penal per impulsar noves 
mesures contra l’augment dels delictes sexuals

33 El ministre portaveu, Guillem 
Casal, ha subratllat la necessitat 
«d ’e s t a r  a te n t s  a  a q u e s t s 
indicadors que esgarrifen» i de 
continuar impulsant polítiques 
m o l t  i n c i s i ve s  e n  m a tè r i a 
d’educació i igualtat per reduir la 
bretxa de gènere. En aquest sentit, 
ha avançat que es té en marxa una 

revisió de la seva política criminal 
i del Codi Penal per analitzar «les 
mesures o palanques» que es 
poden implementar per pal·liar 
la situació. Sobre la possibilitat 
d’un enduriment de les penes, 
el ministre ha evitat concretar si 
aquesta és una de les opcions que 
es valoren.

VANESSA MENDOZA

LARA KINDER

«A l’hospital no hi ha un 
equip multidisciplinari 
per atendre les violències 
d’acord amb el Codi Lila»

«En cas que hi hagi menors 
implicats, el primer pas és 
avisar a la Policia o, en cas 
d’urgència, el SUM»

PRESIDENTA DE STOP VIOLÈNCIES

SALUT PÚBLICA DE LA CREU ROJA
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El parc eòlic del Pic 
del Maià, previst per al 
2027, suposa un pas im-
portant en la transició 
d’Andorra cap a les ener-
gies renovables, amb 
una producció que po-
dria cobrir fins al 30% de 
la demanda energètica 

Un parc eòlic enmig d’un 
debat de creixement urbanístic

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

del país. Tot i això, s’in-
sereix en un debat més 
ampli sobre el creixe-
ment urbanístic i la sos-
tenibilitat territorial. 
La notícia arriba enmig 
d’un debat i peticions 
d’ordenació del sòl i la 
gestió dels residus de la 

només impulsar l’ener-
gia neta, sinó fer-ho dins 
un model territorial que 
preservi l’entorn i la qua-
litat de vida. Per aconse-
guir-ho, la sostenibilitat 
ha de ser el principi rec-
tor de cada decisió urba-
nística i energètica.

nyers reclama una plani-
ficació més sensata per 
evitar la dispersió urba-
na, mentre que els con-
tractistes exigeixen una 
millor gestió dels abo-
cadors per garantir un 
creixement sostenible. 
El repte d’Andorra no és 

Pas important 
en el camí cap a 
les renovables

construcció com a punts 
clau d’un demanat equi-
libri. El Col·legi d’Engi-
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L’assistència hospitalà-
ria és un tema candent 
a l’Alt Pirineu i Aran i a 
Andorra. En aquests mo-
ments, la població alt pi-
rinenca i aranesa (l’Alta 
Ribagorça, els Pallars, 
l’Alt Urgell, la Cerdanya 
i l’Aran) és d’uns 77.000 
habitants —amb ten-
dència al creixement—i 
la d’Andorra es va apro-
pant als 90.000. Les dues 
comarques veïnes amb 
més relació social i eco-
nòmica amb Andorra, 
l’Alt Urgell i la Cerda-
nya, sumen uns 41.000 
efectius. Els hospitals de 
l’Alt Pirineu i Aran són, 
el dels Pallars-Tremp, el 

La finestra

Oberta
AMADEU

GALLART

dinació estreta amb els 
altres hospitals de l’Alt 
Pirineu i Aran. I a partir 
d’aquí, arribar a acords 
amb Andorra. És a dir, 
que Andorra pogués co-
brir una franja de ser-
veis sanitaris en nivells 
situats entre els oferts 
per l’hospital de la Seu 
i el de l’hospital de refe-
rència “oficial”, l’Arnau 
de Vilanova de Lleida. El 
tema és complicat, per-
què en aquesta possible 
entesa o acord hi entren 
en joc tres administraci-
ons: l’andorrana, l’espa-
nyola —per les relacions 
internacionals— i la ca-
talana –per ser respon-
sable de l’assistència sa-
nitària de les catalanes i 

d’Aran-Vielha, el de l’Alt 
Urgell-la Seu d’Urgell i 
el de la Cerdanya-Puig-
cerdà. L’hospital de refe-
rència dels tres primers 
és a Lleida i el del darrer, 
a Manresa. El Principat 
d’Andorra centra la se-
va assistència hospitalà-
ria nacional en l’hospi-
tal de Nostra Senyora de 
Meritxell.

Les opinions sobre el 
que es podria fer per op-
timitzar aquesta xarxa 
són moltes i, de vegades, 
defensades o debatudes 
apassionadament. A la 
Seu, hi ha gent que pen-
sa que cal desenvolu-
par l’hospital comarcal 
d’acord amb el seu àm-
bit poblacional i en coor-

Desenvolupar 
l’hospital de 
La Seu. Amb 
Andorra?
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els catalans.
Per tal que els andor-

rans i els pirinencs ve-
ïns vegin amb entusias-
me un acord com el que 
hem esmentat, hauria 
de significar un guany 
significatiu per a les du-
es parts: que palpessin 
progressos sensibles 
en els nivells de quali-
tat de la seva assistèn-
cia sanitària. I això ens 
fa formular dues qües-
tions. La primera és si 
s’ha de readaptar —lle-
geixis millorar— l’assis-
tència hospitalària an-
dorrana per fer-la en-
cara més atractiva a la 
seva clientela natural, 
els residents, nacionals 
o no, a Andorra. La sego-
na, és si aquest nou ni-
vell assistencial faria 
més atractiva la sanitat 
andorrana per als seus 
veïns més directes. Per 
no donar-hi més tombs, 
aquest articulista creu 
que el millor camí és ar-
ribar a una entesa entre 
les tres administracions 
esmentades per tal que 
el veïnatge pirinenc pu-
gui i desitgi acollir-s’hi. 
Ah, i que els andorrans 
vegin que els beneficia. 
El que en anglès es diu 
un “win-win”.

Recordo que no fa gai-
re es comentava a la 
premsa andorrana que, 

per tal que existís un 
servei de radioteràpia 
oncològica a Andorra, 
calia una massa crítica 
de 100.000 habitants 
“clients potencials”. Su-
mant només la pobla-

ció andorrana amb l’alt 
urgellenca i la cereta-
na s’arriba amb escreix 
en aquest llindar. Tam-
bé sembla evident, com 
ja s’ha reiterat, que un 
bon acord sanitari com-

portaria la revisió d’al-
guns protocols sanita-
ris de Nostra Senyora 
de Meritxell, uns canvis 
que podrien beneficiar 
la població andorrana.

Fa pocs dies, una co-

missió de jubilats de 
CCOO de l’Alt Urgell ex-
posava aquests temes a 
la gerent de l’hospital 
comarcal, Palmira Bor-
ràs. La seva resposta va 
ser que tenia un gran 
interès a desenvolupar 
aquesta via de treball i 
que ja formava part de 
la Taula de negociació 
per a un possible acord 
amb Andorra. 

Igualment, en les ma-
teixes dates, llegia un 
escrit de Josep Vives, di-
rector de la flamant ofi-
cina de Creand del Pas-
seig de Joan Brudieu 
de la Seu. Vives escrivia 
que, per anar bé territo-
rialment, caldria: «[...] 
Continuar treballant 
per a resoldre reptes de 
forma col·laborativa per 
tal de disposar de més 
força com a territori 
conjunt, amb la millo-
ra de les infraestructu-
res, la simplificació de 
les relacions comerci-
als transfrontereres i el 
manteniment i potenci-
ació de la col·laboració 
en el sector sanitari”. 
No tinc cap dubte que si 
les autoritats respecti-
ves es prenen això serio-
sament, l’amic Vives in-
crementarà la clientela, 
però la ciutadania an-
dorrana i l’alt pirinen-
ca incrementarà el seu 
nivell de vida. .
Economista

Ve de la pàgina anterior

No tinc cap dubte que si les autoritats respectives es 
prenen això seriosament, la ciutadania andorrana i 
l’alt pirinenca incrementarà el seu nivell de vida
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Aquest dimecres, el Col·legi Ofi-
cial d’Enginyers d’Andorra ha 
comparegut davant la Comissió 
d’estudi per assegurar un crei-
xement urbanístic sostenible, a 
través de la qual el seu vicepresi-
dent, José Luis González, ha de-
fensat que la planificació urba-
nística ha de ser «sensata» més 
que sostenible, atès que el sòl és 
un recurs finit i el seu consum ha 
de ser regulat de manera estra-
tègica. «Quan un recurs és finit, 
com és el sòl, no pot ser sosteni-
ble per definició, perquè un dia 
s’acaba», ha afirmat el vicepresi-
dent del col·legi. González ha su-
bratllat que la falta de planifica-
ció pot portar a un esgotament 
prematur del sòl urbanitzable, 
fent que, en el futur, la creació de 
nous equipaments sigui impos-
sible sense demolir construcci-
ons existents. «L’urbanisme con-
sumeix sòl, i si no hi ha una pla-
nificació adequada, arribarà un 
moment en què no en quedarà 
disponible», ha advertit. 

En aquest sentit, un dels punts 
clau abordats durant la compa-
reixença ha estat la necessitat 

ALEX MONTERO / ELENA HERNÁNDEZ
ANDORRA LA VELLA

COMISSIÓ D’ESTUDI DEL CREIXEMENT URBANÍSTIC SOSTENIBLE

d’ajustar l’edificabilitat per ga-
rantir un desenvolupament ur-
bà equilibrat. «En els plans inici-
als es treballaven edificabilitats 
que no eren suportables», ha afir-
mat González, fent referència a 
la necessitat d’adaptar aquests 
paràmetres a la realitat actual 
i futura del país. Aquesta refle-
xió s’emmarca en la preocupa-
ció pel creixement demogràfic, 
ja que, segons ha assenyalat, An-
dorra ha passat de 60.000 habi-
tants en el moment d’aprovació 
de la Constitució a 85.000 actual-
ment, i cal determinar si el país 
podrà suportar una població de 
105.000 persones en el futur.

Un altre tema central de la 
compareixença ha estat la meto-
dologia dels estudis de càrrega, 
els quals determinen la capaci-
tat màxima de creixement de ca-
da parròquia. Els enginyers han 
assenyalat que, si bé aquests estu-
dis han estat realitzats a nivell co-
munal, és imprescindible elevar 
la perspectiva a escala nacional. 
«La feina ja s’ha fet a nivell local, 
però és evident que cal abordar-
la de manera global», ha apun-
talat González. En aquest sen-
tit, han denunciat que el Col·legi 
d’Enginyers no ha tingut accés 

Nacional

a aquests estudis, fet que limita 
la seva capacitat de contribuir a 
una planificació integrada.

Per altra banda, el president 
Vicenç Jorge ha abordat la possi-
bilitat d’implantar un tramvia a 
Andorra com a solució per millo-
rar la mobilitat urbana. Segons el 
president, el tramvia podria ga-
rantir «una velocitat comercial 
més alta» gràcies a la seva prio-
ritat semafòrica i al fet que ope-
raria en un traçat segregat, evi-
tant els embussos del trànsit ro-
dat. No obstant això, ha advertit 
que l’èxit d’un projecte d’aquest 
tipus depèn d’una planificació 
prèvia acurada. «Sense una reser-
va d’aquests espais,  el tramvia no 
podria ser viable», ha destacat. .

CONSELL GENERAL

Un moment de la compareixença del Col·legi d’Enginyers, amb José Luis González. 

El Col·legi adverteix sobre la necessitat de 
coordinar el creixement urbanístic al país 

Els enginyers 
reclamen 
una reserva 
estratègica de sòl 

José Luis González

«L’urbanisme consumeix 
sòl i si no hi ha una 
planificació adequada, 
arribarà un punt en què 
no quedarà disponible»

VICEPRESIDENT DEL COL·LEGI
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Per part de l’Associació de Con-
tractistes d’Obres d’Andorra 
(ACODA), el president de l’enti-
tat, Miquel Àngel Armengol, ha 
explicat que la creació d’aboca-
dors a cada parròquia facilitaria 
el desenvolupament de les obres 
sense haver de transportar grans 
volums de material a punts allu-
nyats, reduint així la presència 
de camions a les carreteres i evi-
tant despeses innecessàries. «Tots 
els camions que van en la matei-
xa direcció, amb la mateixa car-
retera i tota la producció al ma-
teix moment, concentren riscos 
en molt poc temps», ha advertit. 

El president de l’ACODA ha re-
calcat que els abocadors de ter-
res i pedres no han de ser assimi-
lats als de residus generals, ja que 
aquest tipus de material pot te-
nir una reutilització beneficiosa 
per a la millora de finques agríco-
les i altres usos. «És urgent definir 
quins abocadors necessitem i re-
servar les zones corresponents», 
ha afirmat, incidint en la necessi-
tat d’una millor planificació per 
part de les administracions pú-
bliques, tot reivindicant la neces-
sitat de fer reserves de sòl a totes 
les parròquies per crear aboca-
dors nacionals de residus, ja que 
actualment només hi ha un abo-
cador i mig en funcionament. «Ai-
xò no és sostenible ni econòmica-

CONSELL GENERAL

Alerten sobre els 
efectes del creixement 
descontrolat

Els contractistes aposten per més 
abocadors per optimitzar costos

A.M. / E.H.
ANDORRA LA VELLA

ment ni ecològicament». En la se-
va intervenció, Armengol també 
ha destacat la importància de de-
terminar quina capacitat de crei-
xement urbanístic pot assumir 
Andorra a llarg termini. Segons 
el president de l’ACODA, s’ha de 
definir un sostre demogràfic clar 
i els equipaments necessaris per 
donar-hi resposta. «Tenim colls 
d’ampolla en infraestructures 
com carreteres i escoles que mar-
caran els límits del creixement 
possible», ha explicat. 

Sobre la qüestió de les quotes 
de creixement, Armengol ha in-

sistit que el sector de la construc-
ció necessita una regulació esta-
ble que eviti pujades i baixades 
sobtades en l’activitat. «No po-
dem permetre que en 10 anys 
creixem tot el que hauríem de 
créixer en dos anys», ha alertat. 
Aquesta planificació hauria de 
permetre a cada Comú gestionar 
les seves pròpies quotes de creixe-
ment dins d’un marc global esta-
blert per les autoritats nacionals. 
«Els comuns han de poder pro-
gramar lliurement les seves quo-
tes, però sense sobrepassar el sos-
tre total del país», ha subratllat. .

Compareixença de Miquel Àngel Armengol i Mònica Dalmau, president i gerent de l’Associació de Contractistes d’Obres d’Andorra.

Miquel À. Armengol

«Els comuns han de 
poder programar les 
seves quotes, però 
sense sobrepassar el 
sostre total del país»

PRESIDENT DE L’ACODA
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El Govern ha aprovat definitiva-
ment aquest dimecres el Pla sec-
torial d’infraestructures eòli-
ques. Aquesta aprovació arriba 
després de la finalització del pe-
ríode d’exposició pública i trans-
fronterera, en compliment de la 
llei d’avaluació ambiental de pro-
jectes i plans, i de la recepció dels 
informes preceptius i vinculants 
dels comuns de Canillo i Encamp.

Amb aquest tràmit, es reserva 
l’espai necessari en l’àmbit ur-
banístic per impulsar el parc eò-
lic del Maià. Paral·lelament, s’ha 
d’iniciar la cessió gratuïta dels 
terrenys comunals d’Encamp i 
Canillo on s’ubicarà la infraes-
tructura, un pas fonamental per-
què es pugui materialitzar el pro-
jecte. Segons el ministre porta-
veu, Guillem Casal, la previsió és 
que el parc estigui en funciona-
ment el 2027. Tot i això, ha reco-

ARXIU ANA

La instal·lació 
cobrirà el 30% de la 
demanda elèctrica 

El parc eòlic del Maià podria 
entrar en funcionament l’any 2027

Llum verda al decret de definició de l’entorn 
de protecció de la Casa de la Vall

MEDI AMBIENT

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

negut que encara queden diver-
sos passos per endavant abans 
d’engegar la fase constructiva. 
«Ens hem fixat com a objectiu te-
nir el parc eòlic construït i ope-
ratiu el 2027. Continuem treba-
llant en aquest horitzó tempo-
ral», ha destacat. El futur parc 
eòlic permetrà cobrir el 30% de 
la demanda elèctrica actual i dis-
minuirà les emissions de gasos 
d’efecte hivernacle vinculats al 
consum d’energia (entre 4.900 i 
6.400 tones de CO2 anuals).  .

GOVERN D’ANDORRA

La façana que exhibeix un dels indrets més icònics del patrimoni andorrà, la Casa de la Vall.

El Consell de Ministres ha apro-
vat, a proposta de la ministra 
de Cultura, Joventut i Esports, 
Mònica Bonell, el Decret de de-
finició de l’entorn de protec-
ció de la Casa de la Vall i de l’es-
glésia de Sant Esteve, a la par-
ròquia d’Andorra la Vella, així 
com els criteris que han de re-
gir les intervencions sobre els 
monuments i el seu entorn. En 

La zona del Maià on es construirà el parc eòlic.

GUILLEM CASAL
MINISTRE DE MEDI AMBIENT

«Des de Govern ens hem fixat com a objectiu tenir 
el parc eòlic construït i operatiu el 2027. Continuem 
treballant en aquest horitzó temporal»

aquest sentit, convé recordar 
que el passat 18 de setembre, el 
Govern va iniciar els tràmits per 
a la definició de l’entorn de pro-
tecció dels dos béns d’interès 
cultural, mitjançant la publica-
ció de l’edicte al BOPA. Així, un 
cop finalitzat el període d’au-
diència i d’informació pública, 
l’entorn de protecció ha rebut 
un total de tres al·legacions, de 
les quals dues han fet necessari 
efectuar una revisió dels límits 
de les parcel·les d’alguns immo-
bles mitjançant la verificació 
amb el cadastre i han suposat 
una correcció en la delimitació 
de l’entorn de protecció que es 
va presentar al setembre. .
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RE
SUL
TATS

Carteres
automatitzades

Pista Verda
Risc baix

Pista Debutant
Risc molt baix

Pista Blava
Risc mitjà-baix

Pista Vermella
Risc mitjà

Pista Negra
Risc alt

Fora Pista
Risc molt alt

Rendibilitats any 2024 per perfil de risc

3,2% 8,9% 14,3% 17,8% 14,0%2,3%

Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/es/
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La Policia ha detingut un home 
de 32 anys com a presumpte au-
tor d’un delicte contra el patrimo-
ni, acusat d’haver estafat 300.000 
euros a un matrimoni. Segons in-
formen, el detingut hauria pro-
posat a la parella invertir en un 
projecte de casino en línia, amb 

L’acusat hauria proposat a un matrimoni invertir amb la promesa de concedir-los el 9% de les accions

Estafa de 300.000 euros amb una 
falsa inversió en un casino en línia

SUCCESSOS 

PEXELS

Segons el suposat contracte, l’acusat havia sol·licitat al matrimoni una inversió total de 900.000 euros. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

la promesa de concedir-los el 9% 
de les accions de la societat.

Els fets es remunten al juny 
del 2024, quan les víctimes van 
efectuar una primera transfe-
rència de 30.000 euros a l’arres-
tat. Posteriorment, a l’agost, la 
parella va realitzar dues transfe-
rències més de 135.000 euros ca-
dascuna. Passats uns mesos i da-
vant la manca d’informació per 

nat amb violència i hauria inten-
tat prendre’ls la documentació 
per la força, tancant amb clau el 
despatx per impedir-los marxar. 
Davant d’aquest episodi, el ma-
trimoni va denunciar l’home el 
novembre passat per estafa, fal-

Les víctimes van 
efectuar una primera 
transferència de 
30.000 euros a 
l’arrestat l’any passat

part del seu suposat soci, el ma-
trimoni va començar a sospitar. 
Quan van sol·licitar una reunió 
per obtenir explicacions, el de-
tingut els hauria mostrat justi-
ficants falsos de transferències 
bancàries suposadament realit-
zades per altres inversors.

En el moment en què les vícti-
mes van expressar els seus dub-
tes, el sospitós hauria reaccio-

Un home s’entrega a la Policia després d’agredir 
la seva parella en un domicili d’Escaldes
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Un home de 53 anys ha estat 
detingut aquesta setmana per 
la Policia com a presumpte au-
tor d’un delicte contra la inte-
gritat física i moral. Els fets van 
tenir lloc dilluns a la nit en un 
domicili d’Escaldes-Engordany, 
on l’home hauria agredit la seva 
parella. En un gir inesperat, va 
ser el mateix agressor qui va tru-

car a la Policia per informar dels 
fets. Les autoritats es van des-
plaçar immediatament al lloc i, 
després de verificar la situació, 
van procedir a la seva detenció.

AGRESSIÓ A UN AGENT DURANT UNA IN-

TERVENCIÓ PER ALCOHOLÈMIA / En un 
altre incident, la Policia ha de-
tingut un home de 32 anys a An-
dorra la Vella per diversos delic-
tes, entre ells contra la segure-
tat col·lectiva, la funció pública 

dividu fumava mentre omplia el 
dipòsit del seu vehicle, ignorant 
les advertències del personal de 
l’establiment i posant en risc la 
seguretat. Quan la patrulla poli-
cial ha arribat, ha constatat que 
l’home podria haver conduït so-
ta els efectes de l’alcohol. En ser 
requerit per sotmetre’s a la prova 
d’alcoholèmia, s’ha negat rotun-
dament, adoptant una actitud 
agressiva, oposant resistència i 
arribant a agredir un dels agents. 
Un cop traslladat a les dependèn-
cies policials, ha accedit a fer la 
prova, que ha resultat positiva 
amb un índex de 0,91 grams d’al-
cohol per litre de sang. .

i la integritat física i moral. Els 
fets han tingut lloc en una ben-
zinera de Santa Coloma, on l’in-

sedat documental, detenció il-
legal, amenaces i coaccions.

En el marc de la investigació, 
dimarts la Policia va efectuar 
tres escorcolls: un al domicili del 
detingut i dos en despatxos pro-
fessionals. Durant l’operatiu es 
van localitzar elements relacio-
nats amb el joc i es va confiscar 
documentació i diversos disposi-
tius electrònics. Segons el supo-
sat contracte, l’acusat havia sol-
licitat al matrimoni una inver-
sió total de 900.000 euros. .

POLICIA D’ANDORRA

Un agent de Policia.
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En la reunió de poble celebrada 
avui al Centre de Congressos de 
la capital, el cònsol major d’An-
dorra la Vella, Sergi González, 
ha confirmat que el projecte de 
remodelació de la plaça del Po-
ble es troba en la seva fase final, 
amb la incorporació de «petits 
retocs» abans de la seva inaugu-
ració prevista per a la Festa Ma-
jor. «Encara estem a temps de 
fer ajustaments en alguns ele-
ments, com per exemple els es-
pais d’oci per als joves», ha expli-
cat González. En aquest sentit, 
ha assenyalat que s’instal·laran 
dues taules de ping-pong, una 
petició recurrent per part dels 
ciutadans, i es valora la incor-
poració de més jocs destinats a 
aquest col·lectiu. Tot i això, ha 
subratllat que el projecte ja es-
tà tancat i que «el resultat del 
procés participatiu es veurà re-
flectit en l’espai definitiu».

González ha destacat que 
l’obra principal ha estat la im-
permeabilització de la zona, 
un treball que no és visible, pe-
rò essencial per solucionar els 
problemes de filtracions d’ai-
gua existents. «Tenim més de 
7.000 metres quadrats d’actua-
ció i aquesta era una necessitat 
prioritaria», ha afirmat. A més, 
ha afegit que els treballs conti-
nuen segons el calendari pre-
vist i que s’està treballant en co-
ordinació amb la constructora 

González confia que 
el projecte estarà llest 
per a la Festa Major

La remodelació de 
la plaça del Poble 
encarrila la fase final 
amb «petits retocs»

REUNIÓ DE POBLE

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC/P.M.

Instants previs a la reunió de poble celebrada a Andorra la Vella aquest dimecres a la nit. 

per minimitzar l’impacte en la 
ciutadania. «La nostra intenció 
és que la plaça estigui llesta per 
a la Festa Major», ha conclòs.

UNA REUNIÓ DE POBLE AMB MÉS DE 

120 PERSONES / Durant la reunió, 
diferents membres del Comú 
han intervingut per exposar al-
tres projectes de cara a aquest 
2025 i donar resposta a les in-
quietuds de la ciutadania. Per 
part del mandatari comunal, 
aquest ha destacat el projecte 
social de Can Rodes, una inicia-
tiva que, segons ha recordat, «ja 
vam presentar quan vam apro-
var el pressupost 2025». El còn-
sol ha assenyalat que aquest 
projecte respon a la voluntat 
d’impulsar inversions destina-
des al benestar de la ciutada-
nia i ha apuntat que la revisió 
del Pla d’Ordenació i Urbanis-
me (POUP) començarà a donar 
fruits a partir del mes de setem-
bre.

Altrament, durant la sessió 
diversos ciutadans han apro-
fitat per plantejar preguntes i 
preocupacions. Un dels temes 
recurrents ha estat la neteja i 
manteniment de la via públi-
ca. «Els carrers de Príncep Ben-
lloch estan en un estat deplo-
rable», ha denunciat un veí, 
demanant una actuació imme-
diata. Altres intervencions han 
versat sobre la remodelació del 
carrer Gil Torres, la millora del 
transport públic i la necessitat 
d’augmentar les zones verdes a 
la parròquia. «Estem estudiant 
diferents opcions per destinar 
una part del carrer Gil Torres 
a una zona verda per a la gent 
gran», ha avançat la corporació 
comunal. .

SERGI GONZÁLEZ
CÒNSOL MAJOR D’ANDORRA LA VELLA

«S’incorporaran petits retocs [...] Estem a temps 
de fer ajustaments en alguns elements, com per 
exemple els espais d’oci per als joves»

«Tenim més de 7.000 metres quadrats d’actuació i 
els problemes de filtració d’aigua existents era una 
necessitat prioritària per a nosaltres»
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El Comú de la Massana ha ad-
judicat a l’empresa KPMG, SLU, 
un contracte de 188.835,68 eu-
ros per al servei d’assessora-
ment en la identificació de me-
canismes que permetin execu-
tar el pla d’inversions destinat 
a millorar l’eficiència de la xar-
xa d’aigua potable. 

Després de gairebé 40 anys sen-
se inversions significatives en les 
infraestructures de la xarxa d’ai-
gua i davant episodis recents de 
sequera, com el de 2022, el Co-
mú ha decidit impulsar un pla 
d’inversions valorat en 20 mili-
ons d’euros per a aquest man-
dat. Aquest pla té com a objec-
tiu principal millorar la xarxa 
de subministrament, que ha ex-
perimentat problemes recents, 
incloent-hi fuites d’aigua.

El Butlletí Oficial del Princi-
pat d’Andorra (BOPA) ha fet 
oficial aquest dimecres la de-
claració d’interès nacional 
del projecte de construcció 
d’un edifici d’habitatges de 
preu assequible amb serveis 
destinats a la gent gran a la 
parròquia de Sant Julià de 
Lòria. Aquest projecte, im-
pulsat per la Fundació Priva-
da Laurus, en constitució ac-
tualment, compta amb una 
col·laboració publicopriva-
da i preveu no només la cre-
ació d’habitatges adaptats a 
les necessitats dels padrins, 
sinó també la incorporació 
d’un centre de dia dins del 
mateix equipament.

La decisió arriba després 

Segons informa RTVA, la còn-
sol major de la Massana, Eva 
Sansa, ha destacat la importàn-
cia d’aquests comptadors di-
gitals: «Això ens ajuda a opti-
mitzar perquè, si mai hi hagu-
és cap fuita, la saps gairebé al 
moment. Ara mateix, fins que 
no fas les lectures dels compta-
dors a final de mes, quan has de 
passar el rebut als ciutadans, no 
saps si hi ha hagut una fuita o 
no», ha apuntalat.

Una de les primeres actuaci-
ons previstes per al 2025 és la 
substitució d’un dipòsit d’em-
magatzematge d’aigua existent 
de 200 metres cúbics per un de 
1.000 metres cúbics. A més, es 
preveu invertir en noves capta-
cions i en la compra de compta-
dors digitals que permetin lec-
tures en temps real, facilitant 
la detecció immediata de possi-
bles fuites. .

Millor eficiència 
de la xarxa 
d’aigua potable 
de la Massana
L’adjudicació forma part d’un pla d’inversions 
de la corporació comunal de 20 milions d’euros

188.000 EUROS PER A L’ASSESSORAMENT PER A LA GENT GRAN DE SANT JULIÀ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El projecte de pisos 
assequibles ja és 
d’interès nacional
El finançament del 
projecte té un cost 
estimat de 16 milions 
d’euros

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

El projecte preveu la construcció d’una cinquantena de pisos de 50 metres quadrats. 

que el Comú de Sant Julià de Lò-
ria emetés un informe favora-
ble sobre la iniciativa i que el 
Govern aprovés la seva declara-
ció d’interès nacional en la ses-
sió del 22 de gener del 2025.

El projecte preveu la construc-
ció d’una cinquantena de pisos 
de 50 metres quadrats, disse-
nyats per a una o dues persones, 
envoltats de zones enjardinades 
i patis interiors per fomentar 
la convivència i combatre l’aï-
llament social. A més, l’edifici 
comptarà amb serveis assisten-
cials i un centre de dia per als re-
sidents. El finançament del pro-
jecte, amb un cost estimat de 16 
milions d’euros, es distribueix 
de la següent manera: el Govern 
aportarà cinc milions d’euros, 
el comú de Sant Julià contribu-
irà amb tres milions, i els vuit 
milions restants provindran del 
sector privat. La licitació per a 
la construcció està prevista per 
al primer semestre de l’any vi-
nent, amb l’objectiu que els ha-
bitatges siguin una realitat a fi-
nals del 2028. .

VISIT ANDORRA

Una imatge general de la Massana.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY



Nacional Dijous, 30 de gener del 202514

Gerard Farré, nou defensor de l’afiliat.

LINKEDIN

La Sala del Prat del Roure serà 
l’escenari, el pròxim 21 de març 
a les 21.00 hores, de l’especta-
cle de dansa contemporània ‘Di-
que’, de la companyia Nova Ga-
lega de Danza. Aquesta propos-
ta escènica, carregada d’història 
i emoció, s’emmarca dins els ac-
tes de commemoració del Dia In-
ternacional de la Dona, que se 
celebra el 8 de març.

Dirigit per Jaime Pablo Díaz, 
l’espectacle combina tradició i 
contemporaneïtat per retre ho-
menatge a les dones treballado-
res del passat i reflexionar sobre 
les desigualtats encara presents 
en el món laboral. Segons el con-
seller de Cultura i Promoció Eco-
nòmica d’Escaldes-Engordany, 
Valentí Closa, «tota aquesta his-
tòria s’explica d’una manera 
més plàstica a través de concep-
tes nous, amb una nova manera 
de pensar que s’adequa als nous 
temps».

L’espectacle recupera 
la memòria de les 
estibadores de Ferrol

Arriba ‘Dique’, la dansa que dona veu 
a les dones invisibles de la història

PRESENTACIÓ DEL PROJECTE

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

‘Dique’ pren com a punt de 
partida la història desconegu-
da de les dones estibadores de 
Ferrol, que entre 1874 i 1879 
van dur a terme la monumental 
obra de construcció del Dique 

de Campana. Més de 200 dones 
van excavar, a mà i amb cistells 
al cap, un total de 245.000 me-
tres cúbics de terra i pedra. Tot i 
la seva importància, aquest epi-
sodi ha quedat relegat a l’oblit.

El director de la companyia, 
Jaime Pablo Díaz, ha explicat 
que va descobrir aquesta histò-
ria llegint un llibre sobre dones 
treballadores. «Vaig quedar im-
pactat pel fet que, mentre es co-
neix molt sobre l’arsenal i el dic 
de Campana, gairebé no es parla 
de les dones que hi van treballar. 
Aquesta manca de reconeixe-
ment em va portar a investigar 
més i a parlar amb historiadores 
per entendre què va passar real-
ment».

Díaz també ha subratllat la im-
portància de donar veu a aques-
ta història des d’una perspectiva 
femenina. «Vaig tenir la necessi-
tat d’explicar-la i més en la situ-
ació que ens trobem avui dia», 
afirma. Per aquest motiu, l’es-
pectacle compta amb un equip 
artístic íntegrament femení, des 
de la direcció escènica de Marta 
Pazos fins a les ballarines, pas-
sant per la música i el vestuari.

L’espectacle s’estrenarà en el 
marc del mes de març, coinci-
dint amb la celebració del Dia 
Internacional de la Dona. Les 
entrades, ja disponibles al web 
del Comú d’Escaldes-Engordany 
(www.e-e.ad), tenen un preu de 
10 euros, amb entrada gratuïta 
per als menors de 10 anys. .

L’advocat Gerard Farré, nou 
defensor de l’afiliat de la CASS
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El Consell d’Administració de 
la CASS ha anunciat aquest di-
mecres, mitjançant un comuni-
cat, el nomenament de Gerard 
Farré Sanclimens com a nou de-
fensor de l’afiliat, una decisió 
presa durant la sessió del pas-

sat 28 de gener. Farré és gradu-
at en Dret per la Universitat de 
Girona i compta amb un màs-
ter en Dret per la Universitat 
d’Andorra. La seva trajectòria 
professional inclou experièn-
cia en diverses entitats bancàri-
es del país, segons han esmen-
tat en el comunicat, tot remar-
cant que actualment exerceix 

NOMENAMENT OFICIAL
en un bufet d’advocats.

El Consell ha destacat «la se-
va sòlida formació i experièn-
cia laboral» com a elements 
clau per garantir suport i asses-
sorament als afiliats. Per asse-
gurar la continuïtat dels casos 
en curs, s’ha previst un traspàs 
d’expedients entre la defenso-
ra sortint i el nou defensor. A 
més, el Consell d’Administra-
ció ha expressat el seu agraï-
ment a Judith Silvestre, fins ara 
defensora de l’afiliat, per la se-
va dedicació i contribució tant 
als afiliats com a la institució. .

ANA/M.R.

El conseller de Cultura, Valentí Closa, i el director de la companyia, Jaime Pablo Díaz.

VALENTÍ CLOSA JAIME PABLO DÍAZ

«Tota aquesta història 
s’explica d’una manera 
més plàstica a través de 
conceptes nous»

«Aquesta manca de 
reconeixement em va portar 
a investigar més i a parlar 
amb historiadores»

CONSELLER DE CULTURA DIRECTOR DE L’ESPECTACLE
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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L’FC Andorra ha passat a la se-
güent ronda de la Copa Catalu-
nya després d’imposar-se al Nàs-
tic de Tarragona per 0-2. Un gol 
de ‘Juanda’ Fuentes i un altre del 
debutant Bilal Achhiba han su-
posat el primer triomf tricolor 
lluny de l’Estadi Nacional des 
del passat 31 d’octubre davant el 
Don Benito, a Copa del Rei. Ara, 
els de ‘Beto’ Company s’enfronta-
ran al Barça o al Girona a les semi-
finals de la competició catalana.

El duel ha començat amb el 
guió esperat, i sent els locals més 
protagonistes al seu feu. La pri-
mera acció ha estat d’Antoñín 
(3’), la qual Assane Ndiaye, avui 
fent la funció de lateral dret, ha 
enviat a córner. A poc a poc els 
pirenaics s’han anat fent amb 
l’esfèrica, i la primera oportu-
nitat ha arribat amb Manu Nie-
to (11’) i un xut que ha intentat 
des de la frontal i que la defensa 
grana ha refusat. A la següent, 
Pablo Trigueros ha fet una gran 
passada en profunditat des del 
mig del camp per ‘Juanda’, qui 
ha rebut tot sol i s’ha quedat da-
vant Dani Rebollo per definir 
per baix i fer el gol (12’).

A la represa, la primera ha es-
tat per al capità local (47’), Joan 
Oriol, recuperant un refús dins 
l’àrea que ha acabat amb un tir 
per sobre el travesser. Tres mi-
nuts més tard, ‘Juanda’ ha vol-
gut ampliar distàncies amb una 

L’FC Andorra es desfà del Nàstic i rebrà un ‘Primera’ al Nacional per la semifinal de la Copa
@FCANDORRA

‘Juanda’ Fuentes celebrant el seu gol.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

A l’espera de Barça o Girona
COPA CATALUNYA 

Esports

NÀSTIC 0

FC ANDORRA 2

jugada individual i provant sort 
des del vèrtex de l’àrea amb un 
tir que Rebollo ha aturat sen-
se problemes, tot i que han es-
tat els de la capital del Tarrago-
nès quins han intentat recupe-
rar l’escaleta inicial del duel.

Arribant al minut 70, la mala 
notícia de la tarda. César Morga-
do, qui ha tornat a jugar després 
de la lesió que es va fer contra 
l’Unionistas el 24 de novembre, 
ha sortit amb molèsties men-
tre al verd cap dels dos conjunts 
s’imposava tot i ser els grana 
qui més pilota tenien.

Al 78’, Bilal Achhiba, qui ha 
debutat en competició oficial 
amb l’FC Andorra entrant a la 
segona meitat, ha sentenciat fi-
nalitzant un contraatac iniciat 
per Jesús Clemente. El lateral ha 
fet una passada en profunditat 
per ‘Lauti’ de León, qui l’ha dei-
xat a la frontal per un Ndiaye 
que a la vegada l’ha obert per 
‘Luismi’ Redondo, filtrant per 
darrere la defensa perquè Ach-
hiba es quedés sol davant porta. 
Abans del xiulet final, un ex Lli-
ga Multisegur com David Juncà 
ha sortit expulsat. .

Arumí deixa l’FC Andorra i 
signa amb l’Hèrcules alacantí

33 L’FC Andorra i Joel Arumí han 
separat camins després d’arribar 
a un acord per a la rescissió del 
contracte que els unia fins al juny. 
Així, el lateral de Sant Julià de 
Vilatorta, qui va arribar procedent 
del filial de l’Atlètic de Madrid, 
tanca la seva etapa com a tricolor 
després de mitja temporada, en la 
qual ha jugat set partits lliguers i 
un de Copa del Rei. Ha signat amb 
l’Hèrcules, 3r del Grup 2 de 1a RFEF.
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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La pista del Canaro ha acollit 
aquesta tarda el National Team 
Event del Trofeu Borrufa, una de 
les proves que genera més expec-
tació, en la qual les delegacions 
dels països lluiten per equips en 
un eslàlom gegant paral·lel i en 
què Andorra s’ha tornat a pro-
clamar vencedora. L’equip for-
mat per Paula Ledesma (U14), 
Thomas Breitfuss (U14), Etna 
Pou (U16) i Max Black (U16) s’ha 
alçat amb la victòria d’aquesta 
cita al derrotar a l’equip de Fran-
ça 1 en la final. En aquesta, els 
corredors U14 tricolor han gua-
nyat les seves respectives baixa-
des, mentre que en U16 s’han 
repartit els triomfs i ha resultat 
amb un 3-1 final que ha donat 
l’or al conjunt pirenaic.

Per arribar a la final, l’equip an-
dorrà, l’1, s’ha hagut d’enfrontar 
a la semifinal amb els seus com-
patriotes de l’equip Andorra 2, 
format per Marc Visa (U14), Xè-
nia Cerro (U16), Aitor Corbalan 

L’equip de França 1 s’ha 
endut la plata i el del 
Regne Unit el bronze

Andorra revalida l’or al National 
Team Event del Trofeu Borrufa

ESQUÍ

TONI GRASES

L’equip andorrà vencedor del National Team Event del Trofeu Borrufa.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

(U16) i Mia Pintado (U14), el qual 
ha quedat en quarta posició des-
prés de ser derrotat per l’equip 
del Regne Unit en la petita final, 
també per un resultat de 3-1. Ai-
xí, els esquiadors britànics s’han 
fet amb el bronze.

Demà dijous es disputaran les 
darreres proves d’aquest Borru-
fa, amb l’eslàlom U16 i el gegant 
U14 a les pistes de la Portella del 
Mig i Les Canals d’Ordino Arcalís 
a partir de les 10.00 hores.

EL NATIONAL TEAM EVENT / Es tracta 
d’un format que transmet emo-
ció i competitivitat, amb descen-
sos eliminatoris en els quals els 
equips, formats per una esquia-
dora i un esquiador U14, i una es-
quiadora i un esquiador U16, van 
lluitant per passar rondes fins a 
arribar a la final, en la qual es pro-
clama un vencedor. A més, els 
equips derrotats a les semifinals 
s’enfronten en una petita final 
per la tercera i quarta posició. .

Esports Dijous, 30 de gener del 202520

El conjunt Andorra 
2 s’ha quedat a les 
portes del podi, 
finalitzant quart caient 
contra els britànics

https://www.amicsdelsorgues.com/
https://elperiodic.ad/business/
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Després de la derrota davant Por-
tugal (2-7) i l’empat amb Mace-
dònia del Nord (1-1), la selecció 
andorrana de futbol sala ha en-
cetat aquesta setmana la sego-
na finestra de la ‘Main Round’ 
del Preeuropeu. Jugaran els dos 
duels contra els Països Baixos, 
potència europea de l’esport del 
40×20, sent el primer aquest dis-
sabte (19.30 hores) a ‘s-Hertogen-
bosch i el segon el dimecres vi-
nent (13.56 hores) al Toni Mar-
tí. «És una finestra molt dura. El 
neerlandès és un combinat que 
ja està al top10 d’Europa», ha 
apuntat el seleccionador trico-
lor, Talin Puyalto, qui ha afegit 
que, tot i això, ho afronten «amb 
moltes ganes, ambició i il·lusió».

Fins a la data, els pirenaics 
han mostrat una molt bona 
imatge. «Som un equip que es-
tem consolidant la feina que es-
tem fent. Estem creixent, i a ca-
da duel es nota una millora», 
ha esmentat el tècnic, posant 
d’exemple l’empat a Skopje, on 
«vam fer el millor partit d’ençà 
que estem nosaltres com a cos 
tècnic –fa tres anys–». En aquest 
mateix sentit es va expressar un 
dels noms propis andorrans, 
‘Uri’ Rodríguez, assenyalant 
també la feina que fan a l’EN-
FAF, on juguen la majoria dels 
integrants de la selecció.

Pel que fa al conjunt dirigit 
per l’espanyol Miguel Andrés 
–amb passat pel FC Barcelona, 
Inter o Playas de Castellón, en-
tre altres–, Puyalto n’ha desta-
cat el sistema: «És un equip molt 
complet, molt ben treballat i 

El primer matx serà dissabte a ‘s-Hertogenbosch i el segon el dimecres (13.56 hores) al Toni Martí

Els tricolor, llestos per a una doble 
jornada contra els Països Baixos

CITA CONTINENTAL - FUTBOL SALA

FAF / @M4RV_D3SIGN

Talin Puyalto just començar l’entrenament d’ahir al pavelló Francesc Vila.

POL FORCADA QUEVEDO
LA MASSANA

ens marquen un gol tenim un 
temps en el qual som vulnera-
bles». «Estem treballant per in-
tentar que la nostra mentalitat 
o la nostra capacitat de rebre un 
gol i de continuar ficats al matx 
sigui la mateixa durant els 40 
minuts», ha afegit.

LA CONVOCATÒRIA / L’entrenament 
d’ahir al Francesc Vila de la Mas-
sana va ser sense cap cara nova, 
però amb la manca d’Omar Ávi-
la, qui va fer acte de presència du-
rant els minuts inicials. La con-
vocatòria es farà pública demà. .

PAÏSOS BAIXOS dissabte - 19.30 h.

ANDORRA Maaspoort

TALIN PUYALTO
SELECCIONADOR NACIONAL

«Som un equip que 
estem consolidant la 
feina que estem fent. 
Estem creixent, i a cada 
duel es nota una millora»

amb una estratègia molt ben fe-
ta». Utilitzen un 3-1 i compten 
amb dos pivots molt dominants, 
un d’ells el capità, Jordany Mar-
tinus. A més, «a nivell individu-
al tenen un parell de jugadors 
molt bons». Així, el petit dels Ro-
dríguez ha comentat que «hau-
rem d’estar al 100% i donar la 
nostra millor versió, fent una fei-
na d’equip i jugant com sabem».

Com va destacar abans d’en-
frontar-se a Portugal, l’entre-
nador del Principat ha recor-
dat que l’aspecte mental és dels 
més importants, ja que «quan 
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Aquest matí ha tingut lloc la se-
gona prova del Freeride World 
Tour (FWT) a l’estació francesa 
de Val Thorens, en la qual ha par-
ticipat Joan Aracil. El corredor 
ha completat una baixada amb 
una línia molt recta en la qual 

El ‘rider’ ocupa també 
la 14a posició a la 
classificació general

Aracil manté les bones sensacions a la 
segona prova del FWT, en la qual és 14è

FREERIDE

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ha pogut efectuar un gran 360 al 
principi que ha aterrat a la per-
fecció. Posteriorment, ha execu-
tat un ‘backflip’ que no ha pogut 
recepcionar bé a causa d’un tou 
de neu que l’ha frenat i l’ha dese-
quilibrat, però amb una bona re-
acció i una petita tombarella, ha 
pogut continuar amb el descens 
i acabar amb un gran salt. «L’úl-
tim salt que he fet m’ha agradat 
molt perquè he saltat moltíssim, 
m’he notat molta estona a l’ai-
re i amb la recepció molt bona», 
ha manifestat l’andorrà. Amb 
aquesta actuació, Aracil ha re-

but una puntuació de 53,67 que 
l’ha situat en la 14a posició. El 
vencedor de la prova ha estat 
el suís Martin Bender amb una 
puntuació de 91,67.

Tot i que el ‘rider’ tricolor 
s’esperava una major puntua-
ció després de la seva actuació, 
ha confirmat el seu bon estat de 
forma i les ganes per continuar 
lluitant: «Em quedo amb les me-
ves sensacions, les quals han es-
tat molt bones i és el que impor-
ta. Estic content amb els resul-
tats que estic fent». També ha 
expressat que de cara a la prò-

xima prova «miraré d’estudiar 
més la línia, perquè he vist bai-
xades molt bones amb coses que 
jo no havia vist».

La pròxima parada del Fre-
eride World Tour serà entre el 
23 de febrer i l’1 de març a l’es-
tació de Tetnuldi, a Geòrgia, a 
la qual Aracil arribarà preparat 
per millorar els resultats de cara 
a començar a escalar posicions 
per poder entrar al top10, el seu 
principal objectiu per a la tem-
porada. Després de dues cites, 
ocupa la 14a posició a la classifi-
cació general amb 7.360 punts. .

JBERNARD

El corredor Joan Aracil durant la baixada d’avui a Val Thorens.

«Em quedo amb les 
sensacions, les quals 
han estat molt bones i 
és el que importa. Estic 
content amb els resultats»



el Periòdic News

Crimes against sexual freedom 
have increased by 27 cases this 
past year, with notable increases 
of 19% in sexual abuse and 53% 
in rapes. According to data pre-
sented by the Attorney General, 
Xavier Sopena, during the press 
conference opening the judici-
al year, this type of crime regis-
tered a total of 127 cases in 2024, 
an increase of 27% compared to 
the previous year. «It is impor-
tant to highlight that there has 
been a significant leap compared 
to 2023, as there has been an in-
crease of 53.33% in rapes,» stres-
sed Sopena, indicating that «we 
have had 23 cases of rape, a re-
latively significant figure, since 
this means almost two rapes per 
month.» In addition, he indica-
ted that cases of sexual assault 
and abuse have increased from 
36 to 43, an increase of 19%. 

Regarding cases of sexual ha-
rassment, Sopena highlighted 
that they have increased from 8 
cases in 2020 to 25 in 2024. Com-
pared to the previous year, this 
type of crime has experienced an 
increase of 8.70%, since 23 cases 
were registered in 2023. «This in-
crease is due to a set of factors, 
including an increase in com-
plaints, improvements in refer-
ral circuits and other aspects re-
lated to collective awareness,» he 
pointed out. «It must be said that 
crimes against sexual freedom 
are, proportionally, those that re-
gister the most significant incre-

The Public Prosecutor’s Office warns of a “worrying increase” in rapes and sexual abuse
ANA

Xavier Sopena, David Moynat, Canòlic Mingorance and Jaume Tor during the 
presentation of statistics for the opening of the judicial year.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

27 NEW INCIDENTS OF CRIMES AGAINST SEXUAL FREEDOM

Rape cases increase by 53%, 
with “almost two per month”

XAVIER SOPENA
ATTORNEY GENERAL

“There has been a significant leap [...] We have had 23 
cases of rape, a relatively important figure, since this 
means almost two rapes per month”

THE FIGURES

8.70%

30.77%

45.24%

60%

13.79%

Sexual harassment cases increase 
by 8.70%, from 23 incidents in 
2023 to 25 in 2024.

Crimes related to child 
pornography increase by 30.77%, 
a “worrying” figure.

The introduction and 
consumption of cocaine increases 
by 45.24%, from 126 to 183 cases.

Cases of cocaine trafficking and 
transfer increase by 60%, from 15 
in 2023 to 24 in 2024.

Crimes against property decrease 
by 13.79%, going from 689 cases 
in 2023 to 594 in 2024.

ase,» he pondered.
Sopena also highlighted a wor-

rying growth in crimes related to 
child pornography, with an in-
crease of 30.77%. At the same ti-
me, he began his presentation on 
the evolution of crime by high-

lighting that crimes against hu-
man life have increased from fi-
ve to seven cases, representing an 
increase of 40%. This increase in-
cludes three attempted homici-
des, one attempted murder and 
three homicides due to reckless-

ness. However, no homicides or 
completed murders have been 
registered.

In the area of crimes against 
public health, Sopena has war-
ned of a particularly significant 
increase in the trafficking and 
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Canòlic Mingorance, elected judge for 
Andorra in Strasbourg with a total of 144 votes
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

UNIVERSITAT D’ANDORRA

Mingorance will serve a nine-year term.

With 144 votes out of 167 cast, 
Canòlic Mingorance was elec-
ted this Tuesday as a judge for 
Andorra at the European Court 
of Human Rights. The vote took 
place during the winter session 
of the Parliamentary Assembly 

the moment she takes office, a 
procedure that must be forma-
lized in the next three months. 
According to Article 22 of the Eu-
ropean Convention on Human 
Rights, the PACE is responsible 
for electing the judges of the 
Court “by a majority of the vo-
tes cast, from a list of three can-
didates”. .

of the Council of Europe (PACE), 
held in Strasbourg. Mingoran-
ce, proposed by the Government 
in a shortlist that also included 
Saïda El Boudouhi and Patrícia 
Quillacq, has obtained majority 
support over the other candida-
tes, who have collected 11 and 
10 votes respectively. Her nine-
year mandate will begin from 

EUROPEAN COURT OF HUMAN RIGHTS

transfer of cocaine, which have 
gone from 15 cases in 2023 to 24 
in 2024, an increase of 60%. The-
re has also been a 45.24% increa-
se in the introduction and con-
sumption of cocaine, going from 
126 to 183 cases in the same pe-
riod. Regarding ecstasy, the in-
crease has been 166.67%, going 
from 33 to 88 infractions. In ad-
dition, an increase in crimes re-
lated to heroin has also been ob-
served. Despite these alarming 
data, a 14.52% decrease has been 
recorded in crimes against traf-
fic safety, which have gone from 
489 to 418 cases. «The reduction 
in this area is mainly due to a de-
crease in drunk driving,» Sope-
na explained, emphasizing that 
these have gone from 377 cases 
in 2023 to 310 in 2024, a decrease 

in a «transparency exercise» with 
the aim of giving a solemn and 
institutional character to the 
opening act of the judicial year. 
For the first time, these statistics 
have been advanced and as high-
lighted, 6,213 cases were registe-
red in 2024, 9.97% less than the 
6,901 in 2023. This figure is also 
lower than the 6,482 crimes de-
alt with by the prosecutor’s office 
in 2023, which represents an ove-
rall drop of 11%. In addition, the 
magistrate of the Superior Court 
of Justice, Jaume Tor, has high-
lighted a significant reduction of 
56% in the stock of pending cases 
in the Administrative Chamber, 
while in the Criminal Chamber, 
despite a 42% increase in new ca-
ses, the evacuation of files has be-
en increased by 22%. “This effort 

has allowed the stability of the 
judicial body to be maintained,” 
Tor assured, noting that there 
were only five pending cases at 
the end of the year.

Regarding the court, the 
mayor, David Moynat, highligh-
ted the increase in the files of mi-
nors at risk, with 73 new cases re-
gistered in 2024 and 87 evacua-
ted. However, the current stock 
of pending cases is 127. “This in-
crease is closely linked to soci-
al and economic factors and to 
a growing collective awareness 
that has allowed certain situati-
ons to be identified and reported 
earlier “explained Moynat. He al-
so stressed the professionalizati-
on of social services and all the 
actors involved as a key factor in 
managing this type of case. .

of 71 violations.
Regarding crimes against pro-

perty, a total of 594 were detec-
ted in 2024, a decrease of 13.79% 
compared to the 689 cases in 
2023. Sopena emphasized that, 
despite the emotional and soci-
al impact of these cases, only fi-
ve robberies with violence have 
been registered, a figure that he 
considers low. «Despite its im-
pact, we are not talking about a 
significant figure,» he pointed 
out. However, he warned of the 
increase in cases of improper use 
and cloning of credit cards, a phe-
nomenon that is gaining weight 
within this type of crime.

These figures are part of the 
general balance carried out by 
the Superior Council of Justice, 
which has presented these data 

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 30
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Divendres 31
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

09:30
Sessió de Consell General

13:00
InfoNeu

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Consell General: Com és el Consell per 
dins?

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell General

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòria d’un país, amb Josep Puigbó: 
Rosa Maria Mandicó

22:05
La Clau, amb David Domingo

22:35
Sessió de Consell General

Sessió de Consell General9.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


ALREVÉS

«Alfredo Galán és un 
ésser perillós sense 
empatia. Algú que 
no coneix la paraula 
remordiment»

Jimena Tierra

VALORACIÓ

RESUM

El llibre permet seguir una 
detallada línia de temps 
dels esdeveniments que 
van portar a l’‘Assassí de la 
baralla’, Alfredo Galán Sotillo, 
a cometre una sèrie d’atroços 
crims. A través de minucioses 
investigacions i testimonis 
de persones involucrades, 
l’autora construeix un retrat 
vívid i ombrívol de com 
l’assassí elegia a l’atzar les 
víctimes i sembrava el pànic 
als carrers de Madrid durant 
l’inici de l’any 2003.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

La mort en una carta

Jimena Tierra

Alrevés

2021

True crime

232

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

La Prestatgeria Dijous, 30 de gener del 202528
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FORCADA QUEVEDO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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